
Va ser un plaer trobar-nos amb antics amics.
Tots hem anat fent la nostra vida però aquell
dia érem alĺı per retrobar-nos amb il·lusió,
des de Cadis, les Illes, de diferents punts de
Catalunya. . . d’on fos, no ens ho voĺıem perdre.

Tot un èxit que ja ens hem fet el propòsit de
repetir, però ara no esperarem vint-i-cinc anys,
serà de ben segur molt abans.

Fins a la propera, i moltes gràcies a tots els
que vàreu venir. Va ser un plaer retrobar-vos.

Cori Vilella
Universitat Rovira i Virgili

Jaume Franch, nou degà de la Facultat de Matemàtiques i Estad́ıstica
de la UPC

El passat 12 de març vaig prendre possessió del
càrrec de degà de la Facultat de Matemàtiques
i Estad́ıstica (FME) de la UPC. M’acompa-
nyen en aquesta tasca els vicedegans següents:
Narciso Roman, com a cap d’estudis de Ma-
temàtiques; Javier Heredia, cap d’estudis d’Es-
tad́ıstica; Pedro Delicado, director del màster
d’Estad́ıstica i Investigació Operativa; Sonia
Fernández, directora del màster de Matemàtica
Avançada i Enginyeria Matemàtica, aix́ı com
del programa de doctorat en Matemàtica Apli-
cada, i Jaume Soler, com a secretari acadèmic
i responsable de relacions amb secundària.

Els propers anys tenim per davant una
tasca no exempta d’incerteses, atesos els canvis
normatius. La reflexió sobre si cal mantenir
els t́ıtols actuals de grau de quatre anys o
fer un nou canvi de pla d’estudis a tres anys
serà cabdal per al futur. En paral·lel, durant
el curs 2015-2016 haurem d’acreditar totes les
titulacions que impartim, fet que aprofitarem
per fer una reflexió sobre els nostres estudis i
les possibles millores que podem implementar.

Pel que fa als màsters, el nostre objectiu és
augmentar-ne la internacionalització. Avui en
dia rebem molts estudiants de màster d’uni-
versitats europees dins del programa Erasmus.
Tanmateix, els nostres estudiants no solen fer
estades a fora atès que el nostre programa
és només d’un any. Crear dobles titulacions
amb les universitats europees seria una bona
manera d’augmentar-ne la visibilitat i donar
millors possibilitats als nostres estudiants. I
tot això sense menystenir la bona entesa amb
les altres dues universitats del nostre entorn,
UB i UAB, amb les quals ja tenim acords
per compartir estudiants en els màsters de
matemàtiques respectius.

De fet, cal ressaltar la bona entesa amb
la UB i la UAB. Amb la UB ja compartim
el màster d’Estad́ıstica i Investigació Opera-
tiva, coordinat per l’FME, aix́ı com el grau
d’Estad́ıstica, coordinat per la UB. Són dos
exemples de bones pràctiques i aprofitament de
les sinergies entre les dues institucions. Després
tenim l’acord esmentat més amunt respecte als
màsters de matemàtiques. També cal esmentar
el projecte de grau de Matemàtiques en ĺınia, en
el qual hi participen les tres universitats sota la
coordinació de la UOC. I no podem oblidar la
BGSMath, un projecte comú que ja ha assolit
el primer èxit amb l’obtenció del projecte Maŕıa
de Maeztu, que permetrà captar estudiants de
doctorat mitjançant beques.

Pel que fa a la inserció professional, continu-
arem treballant per oferir les millors sortides als
nostres titulats. La demanda de matemàtics al
mercat laboral és molt elevada, fins al punt que
no podem satisfer-la plenament. I la valoració
que fan les empreses dels nostres titulats és
molt satisfactòria, un senyal ineqúıvoc que,
fins ara, les coses s’han fet bé. La inclusió de
les pràctiques optatives en el pla d’estudis ha
permès que un nombre cada cop més elevat
d’estudiants tinguin experiència professional
abans d’acabar els estudis, i molts d’ells aca-
ben integrant-se a les empreses a les que fan
pràctiques.

També és molt elevada la demanda dels
estudis de matemàtiques a les tres universitats,
la qual cosa queda reflectida en l’espectacular
augment de la nota de tall i de la demanda
en primera preferència el juliol de 2015. Però
cal continuar treballant en la promoció dels
estudis a secundària. En aquest sentit, l’FME
seguirà obrint les seves portes a tota mena
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d’activitats de promoció, com ha fet fins ara:
Estalmat, preparació de les proves Cangur,
preparació de les Olimṕıades Matemàtiques,
xerrades, portes obertes, campus d’estiu, premi
Poincaré, Planter de Sondeigs i Experiments,
etc.

Des del punt de vista intern, la fusió dels
departaments de matemàtiques de la UPC en
un de sol la veiem com una oportunitat per aug-
mentar la col·laboració entre el Departament

i l’FME per mirar d’aprofitar millor encara el
potencial humà.

En definitiva, tenim la dif́ıcil tasca de
mantenir tot allò que ja funciona bé i mirar de
millorar en un moment en què patim incerteses
de tota mena (econòmiques, poĺıtiques, legis-
latives). Tanmateix, comptem amb la il·lusió
i l’excel·lent feina del nostre professorat, i
mirarem de donar les millors respostes a tots
aquests reptes.

Jaume Franch
Universitat Politècnica de Catalunya

Les universitats informen
Activitats divulgatives del Departament de Matemàtiques de la UAB

Els Dissabtes de les Matemàtiques és la prin-
cipal activitat divulgativa que el Departament
de Matemàtiques organitza regularment des
del curs 2003-2004. Els Dissabtes consisteixen
en un cicle de xerrades divulgatives i tallers
pràctics l’objectiu principal del qual és acostar
les matemàtiques al públic general —i en
particular als joves estudiants de secundària—,
tot mostrant que les matemàtiques són una
eina indispensable per entendre molts fenòmens
del món natural, la tecnologia, l’economia i les
ciències socials. El cicle consisteix en cinc xer-
rades divulgatives distribüıdes en cinc jornades
de dissabte mat́ı. Les quatre darreres xerrades
van seguides d’un taller pràctic, mentre que
la primera forma part d’una sessió conjunta
compartida amb els Dissabtes de la F́ısica.
L’elecció dels conferenciants , els temes de les
xerrades i el format participatiu de l’activitat
intenten complir amb l’objectiu principal dels
Dissabtes: veure en acció la presència de les
matemàtiques en el món que ens envolta.

L’edició 2015 s’ha dut a terme els dissabtes
7 i 14 de març i 11, 18 i 25 d’abril a la
Facultat de Ciències de la UAB. L’encarregat
d’obrir l’edició d’enguany ha estat el professor
Armengol Gasull, amb la conferència «L’infinit
i més enllà», en la qual ens va proposar un
recorregut per les diverses vessants del concepte
d’infinit i algunes de les paradoxes que envolta.

De l’infinit vam passar en la segona sessió a
la papiroflèxia de sòlids a càrrec del professor
Jaume Coll, que amb la conferència «Papi-

roflèxia de sòlids platònics i arquimedians» ens
va introduir en el món dels poliedres i la seva
construcció en paper. Tant la xerrada com el
taller ens van ajudar a saber més sobre les
tècniques modulars de construcció de poliedres
en paper.

A la tercera sessió «Quins càlculs fa el
mòbil quan fem una panoràmica?» el professor
Gregori Guasp ens va acostar als mètodes de
projecció d’imatges que utilitzen les càmeres
digitals. Al taller, els estudiants van poder
experimentar a la pràctica com obtenir una
imatge global a partir d’imatges preses des
d’angles diferents.
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